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Porządek obrad:

1. Rozpatrzenie wniosków zgłoszonych na 35. posiedzeniu Senatu do usta-
wy o  zmianie ustawy o  Instytucie Pamięci Narodowej – Komisji Ścigania 
Zbrodni przeciwko Narodowi Polskiemu.
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(Posiedzeniu przewodniczy przewodnicząca 
Barbara Zdrojewska)

PrzewodniczącA 
BarBara Zdrojewsk a 

Otwieram posiedzenie Komisji Kultury 
i Środ ków Przekazu.

Wszyscy państwo mają przed sobą zestawie-
nie wniosków, które wpłynęły. Pierwszy będzie 
poddany pod głosowanie wniosek o  odrzucenie 
ustawy, a  następnie… Jeżeli ten wniosek przej-
dzie, to już – czy dobrze mówię, Pani Legisla-
tor? – drugie głosowanie nie będzie potrzebne. 
A  drugi wniosek to jest wniosek pana senatora 
Martynowskiego, który macie państwo przed 
sobą – poprawka mówiąca, że w  celu realizacji 
ustawy prezes Rady Ministrów dokona, w drodze 
rozporządzenia, przeniesienia dotacji podmio-
towej, w tym wynagrodzeń, oraz dotacji celowej 
z części budżetu… z jednego rozdziału do drugie-
go, czyli do INP, z przeznaczeniem na funkcjono-
wanie Muzeum Żołnierzy Wyklętych i Więźniów 
Politycznych PRL, z zachowaniem przeznaczenia 
środków publicznych wynikającego z ustawy bu-
dżetowej. Ja skróciłam to troszeczkę, ale…

Tylko mam pytanie do pani legislator, bo 
rozmawiałyśmy przed posiedzeniem komisji i… 
Żeby się państwo nie niepokoili, że tam dojdzie 
do jakiegoś braku pieniędzy na wypłaty czy coś 
takiego… Z tego, czego dowiedziałam się od pani 
legislator…

Proszę powiedzieć, czy tam jest jeszcze jakieś 
inne, ewentualne wyjście dla rządu, żeby sobie 
poradzić z tym problemem budżetowym.

Główny LeGisLAtor  
w Biurze LeGisLAcyjnym  
w KAnceLArii senAtu 
renata Bronowsk a 

Ja myślę… Podobno te środki mają być w ra-
mach rezerwy uruchomione – tak? A ta poprawka 

(Początek posiedzenia o godzinie 19 minut 01)

miałaby zapewnić ewentualne przesunięcie środ-
ków pomiędzy różnymi dysponentami części bu-
dżetowych w związku z tym, że zmienia się pod-
miot prowadzący. A więc ona miałaby zapewnić 
możliwość finansowania tego muzeum poprzez 
przesunięcie środków, które są w dyspozycji mi-
nistra sprawiedliwości, do środków, którymi dys-
ponuje IPN.

PrzewodniczącA 
BarBara Zdrojewsk a 

Rozumiem. Zresztą ta poprawka jest jakby 
jeszcze jednym dowodem w sprawie tego, jak źle 
została przygotowana ta ustawa.

Przystępujemy w takim razie…
Mamy gościa. Pan…
(Dyrektor Departamentu Prawa Administra-

cyjnego w  Ministerstwie Sprawiedliwości Karol 
Rzęsiewicz: Dzień dobry, Pani Przewodnicząca. 
Karol Rzęsiewicz, dyrektor Departamentu Pra-
wa Administracyjnego w  Ministerstwie Spra-
wiedliwości.)

Czy chciałby pan zabrać głos?

dyreKtor dePArtAmentu  
PrAwA AdministrAcyjneGo 
w ministerstwie sPrAwiedLiwości 
k arol rZęsiewicZ 

To znaczy odnośnie do tej poprawki sena-
tora Martynowskiego… Jest to poprawka uła-
twiająca przesunięcie środków, tak jak pani 
mecenas wskazała. W  przypadku nieprze-
głosowania tej poprawki środki niewykorzy-
stane przez Ministerstwo Sprawiedliwości 
adekwatnie do stanu roku, a  przeznaczone 
na muzeum, będą mrożone, a minister finan-
sów będzie mógł uruchomić środki z rezerwy  
dla IPN.
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PrzewodniczącA 
BarBara Zdrojewsk a 

Tak, rozumiem.
Bardzo dziękuję za to wyjaśnienie.
Przystępujemy do głosowania nad punktem 

pierwszym, czyli nad wnioskiem o  odrzucenie 
ustawy.

Kto z pań i panów senatorów jest za odrzuce-
niem ustawy?

3 głosy na sali.
Kto jest przeciw? (3)
2 głosy na sali.
Kto się wstrzymał?
Nikt się nie wstrzymał na sali.
Czekamy jeszcze na głosy z  zewnątrz i  bę-

dziemy mieli wynik głosowania.
3 głosy za…
(Starszy Sekretarz Komisji Obrony Narodowej 

Andrzej Łopuski: …3 głosy przeciw, 0 się wstrzy-
mało…)

3 głosy za… 
Przepraszam, bo mam… Zaraz…
Halo?
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Jak to się nie pojawił…
Pan Fedorowicz zgłasza, że nie pojawiła mu 

się w ogóle ikonka, żeby mógł głosować.
(Wypowiedzi w tle nagrania)

senAtor 
aleksander Pociej 

Pani Przewodnicząca, to jest coś na rzeczy, 
ponieważ wczoraj 3 osoby nie mogły w mojej ko-
misji zagłosować podczas spotkania wieczorne-
go. Coś jest nie tak…

(Wypowiedzi w tle nagrania)
(Głos z sali: Jeżeli są wątpliwości…)

PrzewodniczącA 
BarBara Zdrojewsk a 

Ale ja mówię o panu senatorze Fedorowiczu…
(Głos z sali: Potem wyskoczyło, że on nie gło-

sował w ogóle.)
(Senator Jan Maria Jackowski: A, no właśnie 

no…)
(Głos z sali: Że nie zagłosował.)
No ale czy to…

(Senator Jan Maria Jackowski: Może Jurek za-
spał?)

(Senator Aleksander Pociej: Wczoraj 3 osoby 
nie mogły zagłosować.)

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Nie, ja proponuję… Nie, nie sądzę, żeby moż-

na było telefonicznie zaliczyć głos. Ale proponu-
ję jeszcze raz… reasumpcję. Ja będę na telefonie 
z panem Fedorowiczem, żeby wiedzieć, czy mu 
się pojawiła ikonka…

Szanowni Państwo, zarządzam reasumpcję 
głosowania, które nie zostało jeszcze zakończone.

Kto z  pań i  panów senatorów jest za wnio-
skiem o odrzucenie projektu ustawy? (3)

(Starszy Sekretarz Komisji Obrony Narodowej 
Andrzej Łopuski: 3 głosy za.)

Pan Fedorowicz nie ma ikonki.
(Głos z sali: Na sali.)
No…
(Głos z sali: Na razie na sali.)
(Senator Jerzy Fedorowicz: Teraz jest…)
Pojawiła się ikonka…
(Senator Jerzy Fedorowicz: …i zniknęła.)
I zniknęła. Pojawiła się i zniknęła.
(Wypowiedzi w tle nagrania)
To jest…
(Senator Jan Maria Jackowski: Pegasus no, po 

prostu…)
(Wesołość na sali)
Pegasus…
(Senator Jan Maria Jackowski: Jurek ma 

smartfona przecież.)
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Czy jest ta ikonka, Panie Senatorze?
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Nie, pan senator nie ma tej ikonki. Pojawiła 

mu się i zniknęła od razu. Pojawiła się i zniknęła.
(Starszy Sekretarz Komisji Kultury i Środków 

Przekazu Anna Gmaj: To ja zadzwonię do infor-
matyków.)

Szanowni Państwo, no…
(Głosy z sali: Proponuję przerwę godzinną…)
Tak, proponuję…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Dobrze.
(Rozmowy na sali)
Szanowni Państwo, bardzo przepraszam. 

Proponuję przerwę godzinną, gdzieś około… Bo 
są inne posiedzenia komisji… Czyli spotykamy 
się ponownie o godzinie 20.00…

(Senator Jan Maria Jackowski: A  może to 
wcześniej da się rozwiązać?)
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…w tej samej sali.
(Rozmowy na sali)
Dziękuję bardzo.
Szanowni Państwo, ogłaszam godzinną prze-

rwę.
Przepraszam, bo słyszałam swój głos jedno-

cześnie, tu i na żywo…
(Rozmowy na sali)
Szanowni Państwo, przepraszam, skończmy 

te dyskusje, bo w międzyczasie, w ciągu tej go-
dziny, są posiedzenia innych komisji, na które 
też część z nas musi pójść. Za godzinę, o 20.00, 
spotykamy się tutaj po przerwie.

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Proszę?
(Głos z sali: To jest za 50 minut)
To jest za 50 minut, o  godzinie 20.00, tak. 

I mówię to też do zdalnych. Wszystkich spraw-
dzimy… Spróbujemy sprawdzić ten system in-
formatyczny… Proponuję, żeby pan senator 
Fedorowicz został na linii, żeby to można było 
sprawdzić. Dziękuję bardzo.

(Przerwa w obradach)

PrzewodniczącA 
BarBara Zdrojewsk a 

Szanowni Państwo, witam państwa serdecz-
nie po przerwie, przepraszając, ale to… To był 
błąd po prostu systemu. Chciałabym przepro-
sić, że się musieli państwo wszyscy fatygować 
jeszcze raz na to posiedzenie, no ale musimy to 
zrobić, bo chcemy też dzisiaj zagłosować w osta-
tecznym głosowaniach kończących obrady…

(Senator Bogdan Borusewicz: Pani Przewod-
nicząca, cała przyjemność po naszej stronie.)

O, cała przyjemność…
(Głos z sali: Do mikrofonu…)
(Wesołość na sali)
Tak, rozumiem, że…
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Rozumiem, że pan marszałek zawsze bardzo 

chętnie przychodzi, jak i pozostali senatorowie, 
do naszej komisji. Ja również bardzo się cieszę 
i dziękuję za taką obecność i cierpliwość, i zdy-
scyplinowanie wszystkich.

Mamy teraz więcej senatorów zdalnych, bo 
zdalnie mamy w tej chwili pana senatora Fedo-
rowicza i pana senatora Jackowskiego.

(Starszy Radca w  Dziale Koordynacji Prac 
Senackich w Biurze Prac Senackich w Kancelarii 
Senatu Agnieszka Michaeli: I Czeleja.)

I pana senatora Czeleja.
Zwracam się teraz do senatorów, którzy 

słuchają nas zdalnie. Rozmawiałam z  panem 
dyrektorem Kapelińskim – możemy głosować 
na 2 sposoby. Jeżeli będą błędy w systemie, to 
osoby, które mają włączony… Najlepiej… Pro-
szę włączyć obraz i po prostu podnieść rękę do 
góry przy głosowaniu, tak. Jeżeli ktoś miałby 
jeszcze z  tym jakieś kłopoty, no to wtedy bę-
dziemy się głosowo łączyć i potwierdzimy, tzn. 
pan senator głosem potwierdzi, że głosował za 
lub przeciw.

Tak że przystępujemy w tej chwili, Szanowni 
Państwo, do powtórzenia głosowania w sprawie 
wniosku o odrzucenie ustawy. Zarządzam w ta-
kim razie głosowanie.

Kto z  pań i  panów senatorów jest za wnio-
skiem o odrzucenie ustawy?

3 głosy na sali.
Kto jest przeciw?
Bez głosów… Jest 1 głos przeciw na sali.
Kto się wstrzymał?
Nie ma wstrzymania się od głosu.
(Głos z sali: Na sali.)
(Wypowiedzi w tle nagrania)
4 głosy za, 3 głosy przeciw, 0 wstrzymało się 

od głosu.
Rozumiem, że nie było żadnych kłopotów 

z głosowaniem. Bardzo nam wszystkim ulżyło.
W takim razie bardzo dziękuję.
Wniosek o odrzucenie ustawy został przyjęty.
W takim razie nie głosujemy…
(Wypowiedź poza mikrofonem)
…nad drugim wnioskiem, pana senatora 

Martynowskiego.
Czy państwo się zgodzą, żebym była dalej 

sprawozdawcą ustawy?
(Głosy z sali: Tak, tak.)
Tak że będę dalej sprawozdawcą. 
Bardzo dziękuję za obecność.
Zamykam posiedzenie komisji.

(Koniec posiedzenia o godzinie 20 minut 03)
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